
Na de Koppen-reportage over de
gewilde dood van Bart
Verbeeck is de discussie over

het levenseinde in de brede zin van
het woord weer opgelaaid. Uit de
reportage bleek dat hij expliciet niet
voor euthanasie wou kiezen, maar
wel voor palliatieve sedatie. De grens
tussen beide is vaak heel dun, dat
bleek uit de vele medische opinie-
stukken die verschenen in navolging
van de pakkende reportage. Volgens
de ene is het euthanasie, anderen
hielden het effectief op palliatieve
sedatie. Het grote punt van verschil is
dat bij euthanasie de dood onmiddel-
lijk volgt, wat bij sedatie meestal niet
het geval is. Naast de medische is de
juridische grens evenmin gemakke-
lijk te trekken. En dat laatste mag
niet uit het oog verloren worden. De
handelingen die een behandelende
arts stelt bij euthanasie of palliatieve
sedatie verschillen inhoudelijk niet
zo veel. Toch is euthanasie volledig
bij wet geregeld, zelfs in die mate dat
er een “federale controle- en evalua-
tiecommissie euthanasie” werd opge-
richt bestaande uit artsen, juristen
en mensen die beroepshalve met
ongeneeslijke zieken werken.
Wanneer een arts euthanasie uit-
voert, dient hij een registratiedocu-
ment aan de commissie over te
maken. De commissie bestudeert de
registratieformulieren en kan indien
er onduidelijkheden of onvolledighe-

den zijn, beslissen om bijkomende
vertrouwelijke informatie in te win-
nen. De commissie heeft dus een
belangrijke medische en juridische
controletaak: het kan artsen informe-
ren om onnauwkeurigheden in de
toekomst te vermijden maar bovenal
controleert het in onze rechtstaat of
de wettelijke bepalingen inzake

euthanasie werden nageleefd. Indien
dit niet het geval is, dient de commis-
sie het dossier over te maken aan het
parket. Dat laatste is tot op heden
nog niet moeten gebeuren.

Verplichte registratie

Om al deze redenen is het aangewe-
zen palliatieve sedatie - net zoals
euthanasie – ook bij dezelfde of gelijk-
aardige commissie verplicht te laten
registreren. Palliatieve sedatie komt

immers tien keer vaker voor dan
euthanasie, niet zelden zonder dat
hierover overleg wordt gepleegd met
de patiënt of familie. Ook komt pallia-
tieve sedatie dubbel zo vaak voor in
Wallonië als in Vlaanderen. Door de
opdracht van de federale controle- en
evaluatiecommissie euthanasie te ver-
ruimen creëert men een buffer.

Bovendien is het ook zinnig om alle
andere vormen van medisch tussen-
komen bij het levenseinde - zoals het
stoppen of het niet opstarten van een
behandeling of het opdrijven van
pijnstillende medicatie - bij betwis-
ting eerst te laten toetsen door deze
onafhankelijke en neutrale commis-
sie alvorens het parket te verwittigen.

Het belang van patiënt en arts komt
op de eerste plaats. Het wettelijke
kader moet gerespecteerd worden,
dit betekent dat de arts binnen de

wet moet handelen, maar ook dat de
patiënt die zijn rechten op basis van
de wet wil uitoefenen, dit moet kun-
nen doen. Wanneer een arts omwille
van persoonlijke overtuigingen geen
euthanasie wenst uit te voeren, dan
moet dit gerespecteerd worden.
Omgekeerd mag dit de patiënt niet
zomaar aan zijn lot overlaten. Dit
brengt ons tot de discussie van door-
verwijzing. Het is een interessante
piste om te onderzoeken of de com-
missie hier ook een controlerende
taak in kan vervullen.

Het levenseinde is en blijft een
gevoelig onderwerp, een open com-
municatie rond alle aspecten is in
deze noodzakelijk.

Commentaar in The Wall Street Journal Europe.

Het is moeilijk te geloven maar de VS-regering leek gretiger om
het regime in Egypte omver te werpen dan dat van Kadhafi,
alhoewel bij de Libiër meer Amerikaans bloed aan de handen kleeft

Herman Brusselmans in zijn nieuwe roman Van drie tot zes.

De belangrijkste kenmerken die een mens kan hebben,
zijn berusting en onverschilligheid. Als die in je pakket
zitten, kan je weinig overkomen
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Mensenrechten
MensenrecMensenrechthten. Je kan er blien. Je kan er blijkbaar héél vjkbaar héél veeleel

ggeld mee veld mee verdienen (‘Rianterdienen (‘Riante ontslagpremiee ontslagpremie
hoofd Amneshoofd Amnesty Interty International’,national’, DM 22/2DM 22/2). De). De
ontslagpremie van 600.000 euro nog daargontslagpremie van 600.000 euro nog daargela-ela-
teten, krin, krijg je het riantjg je het riante salaris van 1e salaris van 150.000 euro50.000 euro
per jaarper jaar. Hoev. Hoeveel leefeel leeflonen zilonen zijn dat? Vjn dat? Voor éénoor één
enkenkele persoon. En dan maar hoog van deele persoon. En dan maar hoog van de
totoren blazen ovren blazen over de scer de schande van de arhande van de armoede.moede.
En vriEn vrijwilligjwilligers vers voor het basiswoor het basiswerk latenerk laten
opdropdraaien.aaien.

Gaston Moens, Leopoldsburg

Politieblunders
De roep om nog een nieuwDe roep om nog een nieuwe onderzoeke onderzoekscom-scom-

missie klinkt wmissie klinkt weer luid en sceer luid en schelhel (DM 22/2)(DM 22/2),,
maar tmaar tegegen wie of wat moet er speurwen wie of wat moet er speurwerkerk
ggeleveleverd werd worden door parlementariërs enorden door parlementariërs en
experexperts? Tegets? Tegen de mensen die dagn de mensen die dagelielijkjks huns hun
wwerk doen en naar godsvrerk doen en naar godsvrucucht en verht en vermogmogenen
proberen zakeproberen zaken op ten op te lossen, in casu moord-lossen, in casu moord-
dossiers. Tdossiers. Televisieseries allerhande gevelevisieseries allerhande gevenen
mimijns inziens een vjns inziens een verkerkeerd beeld wat betrefteerd beeld wat betreft
het oplossen van criminele fhet oplossen van criminele feiteiten, laat sen, laat staantaan
moordzakmoordzaken.en.

Hoe erHoe erg het ook is vg het ook is voor de betrokkoor de betrokken faen fami-mi-
lie wat gelie wat gebeurd is, ik kan mibeurd is, ik kan mij niet van dej niet van de
indrindruk ontdoen dat er stuk ontdoen dat er steeds weeds weer menseneer mensen
zizijn die erop uit zijn die erop uit zijn een zaak tejn een zaak te makemaken vann van
menselimenselijkjke te tekekortkortkomingomingen. Niet alle speur-en. Niet alle speur-
ders ziders zijn Morse, Barjn Morse, Barnabynaby, Burke, Burke, Gentl, Gently of eeny of een
commissaire Bourcommissaire Bourrel en een inspectrel en een inspecteureur
Leclerc, zoals mensen van miLeclerc, zoals mensen van mijn leefjn leeftitijd ze zichjd ze zich
zullen herinneren.zullen herinneren.

Johny Recour, Assebroek

Bagage die niet komt
Wie vWie veel met het vliegtuig reiseel met het vliegtuig reist zal het alt zal het al

eens meegeens meegemaakt hebben: op de eindbestemaakt hebben: op de eindbestem-em-
ming sming staat men tetaat men te wacwachtehten op een bagn op een bagagage diee die
maar niet kmaar niet komt. In het bestomt. In het beste gee geval heefval heeft ment men
zizijn bagjn bagagage een dag late een dag later en in het slecer en in het slechtstehtste
gegeval is men zival is men zijn bagjn bagagage kwie kwijt. Tocjt. Toch hoor jeh hoor je
daar wdaar weinig oveinig over klager klagen. Woen. Wordt dit dan alsrdt dit dan als
normnormaal bescaal beschouwd?houwd?

BrBrussels Airlines heefussels Airlines heeft vt voor dit ongoor dit ongemak eenemak een
soorsoort van comt van compensatie in het levepensatie in het leven gen geroepen:roepen:
als men zials men zijn bagjn bagagage na 24 uur nog niet in zie na 24 uur nog niet in zijnjn
bezit heefbezit heeft, heeft, heeft men rect men recht op 50 euro perht op 50 euro per
dag en dit vdag en dit voor de eerstoor de eerste 4 opeenve 4 opeenvolgolgendeende
dagedagen. Binnen een termin. Binnen een termijn van 8 wekejn van 8 weken zoun zou
alle adminisalle administrtratie afgatie afgehandeld ziehandeld zijn en zoujn en zou
men deze vermen deze vergoeding op zigoeding op zijn bankrekjn bankrekeningening
ggestestorort zien.t zien.

Daar is niets van waarDaar is niets van waar. In tege. In tegenstnstelling totelling tot
wat bewwat beweerd weerd wordt in de e-mails die ik vanordt in de e-mails die ik van
BrBrussels Airlines ontving – en meer bepaaldussels Airlines ontving – en meer bepaald
van Custvan Customer Romer Relations – is deze velations – is deze vergergoedingoeding
vvoor een acoor een achthtergergeblevebleven bagen bagagage op een rece op een rechts-hts-
treektreekse vlucse vlucht van Catania naar Brht van Catania naar Brussel inussel in
novnovember 201ember 2010 nog st0 nog steeds niet uitbetaald.eeds niet uitbetaald.
WWordt daar op die dienstordt daar op die dienst dan enkdan enkel gel gebakkebakkenen
luclucht vht verkerkococht?ht?

Als men de helpdesksAls men de helpdesks in ogin ogenscenschouw neemthouw neemt
die zicdie zich in iedere luchthavh in iedere luchthaven bevinden en dieen bevinden en die
speciaal in het levspeciaal in het leven gen geroepen zieroepen zijn om er vjn om er vooroor
tete zorgezorgen dat de bagn dat de bagagage in het beste in het beste gee geval tochval toch
nog tenog terecrecht kht komt, dan zou men de kosomt, dan zou men de kostpritprijsjs
hiervan bethiervan beter bester besteden aan de opleiding vaneden aan de opleiding van
personeel in de bagpersoneel in de bagagageafdeling, zodat het teeafdeling, zodat het ten-n-
minstminste de labels aan de koffe de labels aan de koffers kan lezen.ers kan lezen. EenEen
hogehogere wre wedde kan misscedde kan misschien ook andere enhien ook andere en
slecslecht bedoelde neiginght bedoelde neigingen onderdren onderdrukkukken. Iken. Ik
vrvraag me allang niet meer af waarom eenaag me allang niet meer af waarom een
ttererugguggevevonden valies in vonden valies in veel geeel gevallen gvallen geopendeopend
en daardoor ook bescen daardoor ook beschadigd is; iets van waar-hadigd is; iets van waar-
de stde steekt men toceekt men toch in zih in zijn handbagjn handbagagage. Diee. Die
scschade wohade wordt dan soms min of meer herstrdt dan soms min of meer hersteldeld
met plastmet plastic bandjes die men ook als handboei-ic bandjes die men ook als handboei-
en geen gebrbruikt en het zal me niet vuikt en het zal me niet verbazen daterbazen dat
ovover de aanker de aankoop van die bandjes goed is nagoop van die bandjes goed is nage-e-
dacdacht. Maar ik wht. Maar ik weet niet door wie.eet niet door wie.

Jozef Sleeckx, Antwerpen-Deurne

Het onmogelijke wordt moge-
lijk wanneer het mogelijke
onmogelijk is. Na vele maan-

den van vruchteloos onderhandelen
moet men durven ‘out of the box’ te
denken. Een van de grootste con-
structiefouten van het Belgisch fede-
raal systeem is zijn bipolariteit. Er is
in de geschiedenis geen duurzaam
(con)federaal systeem bekend met
twee (of drie) constitutieve entitei-
ten. Waar het werd geprobeerd volg-
de hetzij de splitsing (Tsjecho-
Slowakije) hetzij de unitaire staat
(Tanzania, Kameroen). De ervaring
leert ook dat bipolaire situaties veel
moeilijker zijn te beheren dan multi-
polaire: denk maar aan Cyprus
(Turken tegen Grieken), Noord-
Ierland (katholieken tegen protestan-
ten) en Rwanda (Hutu tegen Tutsi).

Multipolair

Wil men België redden, dan moet
worden gedacht aan een multipolai-
re structuur, gebaseerd op de relatief
historische entiteiten die de provin-
cies zijn. Dat is de situatie in
Zwitserland, dat naar oppervlakte en
bevolking vergelijkbaar is met België.
Er zijn 26 kantons met een bevolking
gaande van 1,2 miljoen (Zürich) tot
15.000 (Appenzell Innerrhoden). Die
deelstaten hebben zeer ruime
bevoegdheden, ruimer dan onze
gewesten en gemeenschappen. Dat
systeem werkt omdat de kantons niet
tegen mekaar vechten, maar wel
tegen ‘Bern’, zetel van de federale
staat, en omdat de bevoegdheidspak-
ketten vrij homogeen zijn, hetgeen
elk politiek niveau in staat stelt zijn
zaken autonoom te regelen.

Geprojecteerd op ons land geeft dat
elf (of twaalf, indien ook de

Oostkantons een deelstaat worden)
entiteiten, een totaal ander beeld dan
de constante confrontatie tussen de
twee landsdelen die wij nu kennen.
De denkpiste die Johan Vande
Lanotte vorige week lanceerde komt
hieraan niet tegemoet: het blijft een

systeem met drie (de Duitstalige deel-
staat zal niet écht meespelen, zoals
de Duitstalige gemeenschap dat nu
niet doet), en Brussel zal de inzet blij-
ven van de strijd tussen de twee grote
gemeenschappen.

Natuurlijk zullen onze politici zeg-

gen dat dit “niet kan”, maar ze hebben
inmiddels al wel bewezen dat de hui-
dige structuur ook “niet kan”, zelfs
indien daaraan zou worden bijge-
schaafd. De realiteit is dat zij zich heb-
ben genesteld in de bestaande staats-
structuur en dat ze daar hun machts-
basis en netwerken hebben gevestigd.
Elke andere territoriale organisatie
staat haaks op die realiteit.

Andere breuklijnen

Provinciaal federalisme lost uiter-
aard niet alle problemen op.
Bijvoorbeeld de discussies over de
omvang van Brussel, het statuut van
de rand en de splitsing van B-H-V
zijn daarmee niet beslecht. Maar die
discussies zouden dan wel plaatsvin-
den in een andere context, waarin
wellicht zou blijken dat andere
breuklijnen beter aan de oppervlakte
komen. Op bepaalde domeinen is
het niet ondenkbaar dat bijvoorbeeld
Waals-Brabant meer affiniteiten
ontdekt met Vlaams-Brabant dan
met Henegouwen. Taal zou niet
meer de voornaamste basis zijn van
frontvorming.

Mocht zulke radicale herdenking
worden overwogen, dan zal de onder-
handeling en concretisering veel tijd
vragen. Zolang kan niet worden
gewacht. In die hypothese moet nu
een regering worden gevormd zon-
der staatshervorming. Die moet dan
worden genegotieerd in de komende
twaalf à achttien maanden.

FILIP REYNTJENS stelt een provinciaal federalisme voor

● Filip ReFilip Reyntjens isyntjens is
prprofofessor aan hetessor aan het
InstInstituut vituut vooroor
OntwikkOntwikkelingsbeleidelingsbeleid
en –beheer,en –beheer,
UnUniviverersitsiteiteit
AntwAntwerpenerpen

● Wil men België rWil men België red-ed-
den, moet nagden, moet nagedacedachtht
woworden ovrden over een nieu-er een nieu-
wwe stre structuuructuur, met de, met de
proprovincies als basis.vincies als basis.

De verenigde provinciën
van het federale België

DISTELMANS en DE GUCHT vragen uitbreiding euthanasiecommissie

● Wim DistWim Distelmans iselmans is
prprofofessor palliatieveessor palliatieve
ggeneeskunde (VUB) eneneeskunde (VUB) en
Jean-JacqJean-Jacques De Gucues De Guchtht
is Vlaams vis Vlaams volkolksvsverte-erte-
gegenwnwoordigoordiger (Opener (Open
Vld).Vld).

● VVolgolgens Distens Distelmanselmans
en De Gucen De Gucht is het vht is het ver-er-
scschil tussen palliatie-hil tussen palliatie-
vve sedatie en eute sedatie en euthana-hana-
sie subjectief. De uit-sie subjectief. De uit-
brbreiding van de com-eiding van de com-
missie inzakmissie inzake medi-e medi-
scsche tussenkhe tussenkomstomstenen
bibij het levj het levenseinde isenseinde is
nodig om misbrnodig om misbruikuikenen
tte ve voorkoorkomen.omen.

Ook palliatieve sedatie registreren

Palliatieve sedatie komt tien
keer vaker voor dan euthanasie,
niet zelden zonder dat hierover
overleg wordt gepleegd met de
patiënt of familie

BRIEF VAN DE DAG

Natuurlijk zullen onze politici
zeggen dat dit ‘niet kan’, maar ze
hebben inmiddels bewezen dat
de huidige structuur ook ‘niet
kan’, zelfs indien er zou worden
bijgeschaafd
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